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Fer l'editorial del Noticiari Especial del Col·legi de
Fisioterapeutes de Catalunya per reflectir la trajectòria i
els “afers” que hem passat durant els 50 anys de pro-
fessió sanitària els fisioterapeutes, que ens podem atri-
buir haver anat seguint els passos d'aquesta criatura
que ara fa les NOCES D´OR, la nostra estimada
FISIOTERÀPIA.

Jo no he viscut els 50 anys que representen unes noces
d'aquesta magnitud, però sí 40, i en puc explicar unes
quantes, que em semblen avui com una pel·lícula, i de
les que m'agraden, de les que acaben bé.

Els fisioterapeutes sempre hem tingut inquietuds,
ànsies de ser i de ser reconeguts i això ho demostra
l'actual Diplomatura en Fisioteràpia que ha sofert tres
convalidacions fins arribar al punt actual havent

començat com una especialitat d'Infermeria. Des de
1969 a l'empar de la Asociación Española de
Fisioterapia vam ésser representats als organismes
mundials i europeus, i a nivell estatal teníem delega-
cions provincials que ens defensaven. A Barcelona en
teníem una i començarem a despuntar com un grup
amb iniciatives fortes, i tant és així que la seu de l’AEF
va residir a Barcelona durant molts anys, fins gairebé la
sortida del Col·legi al 1990.

En unes Noces d'Or s'ha de parlar de tots els que aju-
darem a fer créixer la Fisioteràpia en els temps d'inici,
on res era senzill i a tots ens costava hores que esga-
rrapàvem de la nostra pròpia vida i que gràcies a aque-

lles hores encara avui mantenim llaços d'amistat que
han perdurat tota la vida.

No voldria oblidar ningú, ni que ningú es sentís oblidat,
començant pels bons amics de Madrid: Roberto
Gonzalez, Miguel Barbero, Luisa de Fúnez i el secretari
etern Jesús Cabrera. I seguint amb els d'aquí: Albert
Núñez, Joan Prat, Sebastià Canamasas, Pere Narbona,
Antoni Narbona, Daniel Jiménez, Francesc Escarmís,
Ramón Valeta i d'altres que després també van formar
part de la Junta inicial del Col·legi i de la Revista com
Jordi Artigas, Joaquim Aranda i Andreu Esteve, entre
molts d'altres. Tots amics i estimats.

En fi, ja veieu que de feina no ens en falta, i a dia d'avui
tot té un altre ritme i tot és molt més fàcil, amb molts i
millors mitjans. Tal com he desenvolupat aquest escrit

algú pot creure que ja som vells, que som història, però
som història viva i mai serem vells!! Crec fermament
que el manteniment d'un pensament actiu i l'esperit
inquiet amb una actitud sempre en marxa ens dóna la
certesa d'una experiència ratificada pels anys i que
sabent-se útil pot posar-se al servei de les noves gene-
racions.

Estic agraïda per haver pogut escriure aquestes línies,
que potser arrodoniran una mica més la imatge del que
la Fisioteràpia és avui, cinquanta anys després de la
primera legislació.

Mª Rosa Serra Gabriel
Premi June Nystrom

Tinc un encàrrec…
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“Algú pot creure que ja som vells, que som història, però
som història viva i mai serem vells!”

Ô‘

     

03

Ô

Ô

  

Especial  6/9/07  16:26  Página 3

 



nosaltres
Ô

ÔÔ

  

Especial  6/9/07  16:27  Página 4

 



El 26 de Juliol la Fisioteràpia va celebrar cinquanta anys des del seu reconeixement
oficial a Espanya com a ciència sanitària mitjançant el decret de 1957. Una unió entre
Salut i Fisioteràpia que prové de l'etimologia del terme, ja què physis, significa natu-
ra i therapeia, vol dir tractament; veus gregues que proporcionen als pacients bene-
ficis relacionats amb la salut física, mental i social.

Tenim davant el present, el passat i el futur d'una disciplina jove dins l'àmbit de les
Ciències de la Salut però amb un potencial important, la valoració del cos de l'home
i la dona com a subjecte en moviment. Aquesta observació actualment avança cap a
un binomi home-societat per donar solucions als problemes plantejats individual-
ment i convertir-los en universals. Podríem dir que la Fisioteràpia és una professió
universal, a més de ser “autònoma i amb identitat pròpia dins de l'àmbit sanitari”
com determina el Codi Deontològic de Fisioterapeutes.

Noces d’or entre la
Fisioteràpia i la Salut

Ô‘
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L’Organització Mundial de la Salut (OMS), al 1958,
defineix la Fisioteràpia com: “l’art i la ciència del
tractament mitjançant l’exercici terapèutic, calor,
fred, llum, agua, massatge i electricitat”. A dia d’avui
podem ampliar els àmbits com proves elèctriques i
manuals per determinar els valors d’afectació i la
força muscular, determinar les capacitats fun-
cionals, l’amplitud del moviment articular i les
mides de la capacitat vital. Així com ajudes diagnòs-
tiques pel control de l’evolució de la malaltia. Però
les mans continuen essent l’instrument bàsic dels
fisioterapeutes i en conseqüència de les teràpies
naturals, com determina la seva etimologia.

El passat de la ciència sanitària

A Grècia ja es parlava de Fisioteràpia i el primer en
fer-ho fou Hipòcrates, pare de la Medicina, conside-
rat un dels grans impulsors de la teràpia física,
allunyant-la de les pràctiques religioses i apropant-

la a les sensorials. Anys després, la civilització
romana va desenvolupar l'herència terapèutica del
món hel·lenístic i va convertir el massatge en una
pràctica habitual als banys públics. Celi Aureli va
introduir la teràpia en suspensió i exercicis postope-
ratoris en traumes reumàtics com l’artritis.

A Grècia ja es parlava de
Fisioteràpia i el primer en fer-ho fou
Hipòcrates

En l'època moderna, el progrés i el desenvolupa-
ment de la ciència amplia els horitzons de la medici-
na i ofereix coneixements d'anatomia, fisiologia i
traumatologia que permeten desenvolupar les terà-
pies que suposaran el naixement de la Fisioteràpia,
tal i com la coneixem avui dia. Les divines propor-
cions del renaixentista Leonardo Da Vinci és un
estudi anatòmic sobre el cos humà utilitzat per
explicar la relació d'aquest amb l'univers.
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El present de la professió

Des del 1969, la Fisioteràpia a Espanya ha estat
representada per l'Associació Espanyola de
Fisioteràpia que ha liderat i dirigit tots els movi-
ments del col·lectiu fins a l'aparició de la totalitat
dels Col·legis autonòmics de Fisioteràpia -que va
iniciar-se al 1990 amb el Col·legi de Catalunya i va
concloure al 2004 amb el Colegio de La Rioja-. La
Fisioteràpia es considera una activitat independent
d'ençà de la creació de les Escoles Universitàries
específiques desvinculades per Reial Decret de 12 de
desembre de 1980 de les escoles d’Infermeria, en
les quals s'impartia com a especialitat. Un estigma
que sempre ha diferenciat Espanya dels països
europeus que consideren la Fisioteràpia una ciència
independent des de la seva creació. Amb el naixe-
ment dels plans d'estudis universitaris específics es
va aconseguir l'avanç professional dels fisioterapeu-
tes que ha desembocat amb un millor desenvolupa-

ment de la sanitat. El creixement d'Escoles
Universitàries on s'imparteixen aquests estudis és
continu ja que al 2007 són 41 Universitats que oferei-
xen estudis de Fisioteràpia a Espanya. 

El mapa autonòmic dels
Col·legis de Fisioteràpia està complet i
coordinat pel Consejo General 

Catalunya compta amb l'Escola Universitària de
Fisioteràpia Gimbernat, l'Escola Universitària de
Infermeria, Fisioteràpia i Nutrició Blanquerna de la
Universitat Ramón Llull, la Facultat de Ciències de la
Salut de la Universitat Internacional de Catalunya, la
Facultat de Medicina i Ciències de la Salut de la
Universitat Rovira i  Virgili, l'Escola Universitària
Ciències de la Salut de Manresa, l'Escola
Universitària de Ciències de la Salut de la Universitat
de Vic i l'Escola Universitària de Fisioteràpia Garbí,
adscrita a la Universitat de Girona.
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L'objectiu últim de la
Fisioteràpia és “promoure, mantenir,
restablir i augmentar el nivell de salut
dels ciutadans”

En els darrers anys, ha crescut la preocupació social
pels aspectes sanitaris que determinen nous camins
en les especialitats de la Fisioteràpia com la
Fisioestètica, la Veterinària, la Geriatria, la
Ginecologia i la Pediatria. 

També s'ha accentuat l'evolució d'especialitats tradi-
cionals com la Traumatologia, la Reumatologia, la
Neurologia i la Fisioteràpia Respiratòria. Branques
d'un mateix arbre professional que pot alleugerir els
dolors, pal·liar infermetats i restablir el nivell de vida
dels pacients.

Una altra realitat del segle XXI és la creació oficial de
Col·legis de Fisioterapeutes i la professionalització

que suposa tenir un teixit engranat de professionals
i investigadors que defensin la mateixa causa davant
les institucions públiques, els mitjans de comunica-
ció i la ciutadania. En aquests moments, el mapa
autonòmic de Col·legis està complet i coordinat pel
Consejo General de Colegios creat per Llei l'1 de
Juliol de 1998. Aquesta corporació pública assegura
que l'objectiu últim de la Fisioteràpia és “promoure,
mantenir, restablir i augmentar el nivell de salut dels
ciutadans per millorar la qualitat de vida de la per-
sona i facilitar la seva reinserció social”. 

El futur de la professió

La Fisioteràpia és una disciplina sanitària que
actualment precisa de tres anys de formació univer-
sitària per aconseguir el diploma, però a partir del
curs 2008/09 es convertirà en Títol de Grau, aplicant
quatre anys d'estudis i adaptant la docència a l'Espai
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Europeu d'Educació Superior. Dins el marc de la
Declaració de Bolonya,  existeix el Llibre Blanc de la
Fisioteràpia signat pels 25 Rectors de les trenta-set
Universitats que impartien la Fisioteràpia al 2005.
Aquest document assegura que es tracta “d'un pro-
cés educatiu que crearà graduats amb coneixe-
ments, aptituds, habilitats i competències que els
permetran actuar com a professionals.

Els 50 anys de la Fisioteràpia
demostren que una ciència sanitària
jove  té ànsies de continuar essent gran

En aquest projecte està implicat el Consejo General
de Colegios de Fisioterapeutas i tots els Col·legis
amb l'objectiu de garantir una excel·lent formació
als futurs professionals. Els cinquanta anys de la
Fisioteràpia demostren la capacitat d'adaptació
d'una ciència sanitària jove amb ànsies de continuar
essent gran.
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El Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya compta amb una història intensa des de la
seva creació, disset anys expliquen la trajectòria d'una institució pública que inicia la
travessia el 30 de març de 1990. Un camí explicat a traves de les veus dels Degans:
Alberto Núñez, Pere Narbona, Antoni Narbona i Daniel Jiménez. Una cronologia rea-
litzada mitjançant testimonis, butlletins, records i dates concretes que sempre forma-
ran part del CFC.

Segons la Llei 7/1990 del Parlament de Catalunya es crea el Col·legi de Fisioterapeutes
com una “Corporació de Dret Públic, amb personalitat Jurídica pròpia i amb capacitat
plena per a complir els seus fins”. El Col·legi persegueix els objectius de “vertebrar la
professió a Catalunya, la defensa professional i l'augment de la salut pública” segons
la notificació publicada el 6 d'abril de 1990 al Diari Oficial de la Generalitat de
Catalunya. 

Disset anys de Col·legi a
través dels DegansÔ
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El CFC fou el primer Col·legi autonòmic d'Espanya
creat per l'Associació Espanyola de Fisioteràpia, en
aquell moment presidida per Alberto Núñez que va
passar a ser el primer Degà del Col·legi al 1990.
Recorda la creació del Col·legi com “una assignatura
pendent de la professió ja que la legislació ho perme-
tia però la pràctica no ho feia realitat”. Segons el pri-
mer Degà, “el Col·legi va néixer amb la voluntat de
representar institucionalment al col·lectiu de fisiote-
rapeutes, comunicar i crear un vincle d'interrelació
entre els professionals i defensar la multidisciplina-
rietat de la ciència sanitària”.

Unes tasques de representació que fins aquell
moment havien estat els objectius de l'AEF passaven
a ser prioritat dels Col·legis i amb els anys del
Consejo General de Colegios de Fisioterapeutas. El
que fou president de l'AEF durant 10 anys opina que

en el moment actual els papers de les dues grans
institucions espanyoles de la Fisioteràpia “haurien de
ser complementaris i no oposats”. Alberto Núñez pro-
posa “una fórmula legal que aproximi l'AEF als
Col·legis permetent que l'associació sigui la branca
científica i cultural de les corporacions professionals”.

Quan recorda els inicis del Col·legi comenta que la
situació més extrema va ser prèvia a la creació, ja que

“l'administració no considerava la Fisioteràpia
imprescindible en l'àmbit sanitari i es va haver de tre-
ballar en aquest sentit”. Una realitat social que per bé
de la Salut Pública ha variat amb els anys, ja que “la
societat exigeix més qualitat de vida”. Alberto Núñez
considera que malgrat tot al nostre país “hi ha escas-
sa cultura sanitària per part de la població i per corre-
gir aquesta mancança es podria crear una disciplina
de sanitat en l'educació primària i secundària obligatòria”.

Un Col·legi professional no és res sense els seus
col·legiats, i aquesta realitat és un principi del CFC.
Alberto Núnez assegura que en els inicis la cultura
col·legial fou escassa encara que “els diplomats
tenien obligació per llei de col·legiar-se, igual que ara,
i van fer-ho quan sentiren la necessitat”.

L'actual Degà Honorífic fa broma i assegura que
“quan et donen aquest càrrec només et queden dos
telediaris” però la vitalitat i la carrera professional del
President Executiu de Fisiogestión, encara no veu el
final. I quan recorda el 50è aniversari de la
Fisioteràpia com a ciència sanitària defensa que “des
dels inicis de la vida humana els mitjans naturals han
estat curatius encara que la reglamentació s'hagi
desenvolupat durant els darrers anys”. 

Paraules 

d'Alberto Núñez

“El Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya va néixer amb la
voluntat de representar institucionalment al col·lectiu”

Ô
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Al 1992 fou nombrat Pere Narbona com a màxim
representant del Col·legi, en un moment de “transició
de la professió” com ell mateix comenta. Compara el
treball realitzat durant els quatre anys del seu mandat
amb el de les formiguetes ja que “s'havia de restablir
la pràctica de la Llei i situar la Fisioteràpia on li per-
tanyia, al centre de les institucions sanitàries”. I
aquest treball de reconeixement de la professió i dels
professional fou la tasca de la Junta de Govern d'a-
quells moments.

Pere Narbona forma part orgullosament als 65 anys
del col·lectiu de fisioterapeutes. La visió d'una perso-
na que ha format part del Col·legi des dels inicis és
que “s'ha de continuar cuidant als col·legiats oferint-
los serveis, activitats, formació i assessoria”. 

Amb la voluntat de no oblidar cap moment viscut,
Pere Narbona acudeix a la biblioteca de la Seu del
Col·legi, al carrer Segle XX de Barcelona, i busca entre
els butlletins de l'època la seva trajectòria. Recorda
que els inicis van ser difícils perquè “les institucions
eren les primeres que no consideraven la Fisioteràpia
com a ciència sanitària” i continua “encara que estigui
millor tractada, aquesta lluita l'han de continuar els
professionals actius”. Entre fulls i noticiaris, recorda
una situació extrema que es va viure al Col·legi al
1995 molt semblant a l'actual viscuda amb el Decret
de les Teràpies Naturals. Ja que diverses acadèmies
privades i un centre ocupacional adscrit al

Departament de Treball de la Generalitat van projec-
tar formacions dirigides a personal no qualificat. Des
del Col·legi van defensar els drets dels fisioterapeutes
contra l'intrusisme, es van aportar firmes dels
col·legiats per derogar aquests centres. Ho van acon-
seguir, esperem que també s'aconsegueixi al 2007.

Quan li preguntem que significa Fisioteràpia, respon
que “és una ciència que soluciona molts problemes i
actua en molts camps de la medicina”. Els fisiotera-
peutes “són els professionals que aconsellen la pre-
venció de malalties com el mal d'esquena, la inconti-
nència, les incorreccions posturals i el parkinson,
entre altres”. Pere Narbona actualment, forma part de
la Junta de l'Associació Catalana de Parkinson per
col·laborar en tot el que pugui en millorar la qualitat
de vida dels malalts, ja que des de fa cinc anys li van

diagnosticar aquesta malaltia neurològica degenera-
tiva. Per aquesta situació, la seva relació amb la
Fisioteràpia ha variat, ja que el que va ser durant qua-
tre anys Degà del Col·legi ara assisteix tres cops per
setmana a l'Hospital Sociosanitari de dia del Clínic de
Barcelona per rebre un tractament integral de
Fisioteràpia, Logopèdia, Neuropsicologia i Teràpia
Ocupacional.

El 50è l'aniversari de la Fisioteràpia “ens satisfà enor-
mement perquè integra un cop més la nostra discipli-
na dintre del món sanitari”.

“Els cinquanta anys de la Fisioteràpia ens satisfà enormement
perquè integra la nostra disciplina dintre del món sanitari”

Segons 

Pere Narbona
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Antonio Narbona va formar part de la Junta de Govern
des del començament de la institució, els dos primers
anys com a vocal d'Atenció Primària i els quatre
següents fou Vicedegà, fins que va arribar l'hora de
ser el màxim representant de la institució, al 1996. Fa
un repàs breu dels primers anys del Col·legi i assegu-
ra: “després d'aconseguir la Llei col·legial amb
Alberto Núñez, d'instaurar la institució i convèncer a
l'administració i als professionals de la importància
de la corporació amb Pere Narbona, la nostra Junta ja
podia treballar per consolidar la professió”.

Per l'Antonio ser Degà del Col·legi va significar “una
gran responsabilitat i molta il·lusió per consolidar la
Fisioteràpia com a carrera independent” i assegura:
“erem la referència al moviment col·legial a tot l'estat
perquè vam ser la primera corporació professional de

Fisioteràpia”. Durant el mandat d'Antonio Narbona es
van celebrar actes d'assistència espectacular com la I
Jornada Mediterrànea, va aparèixer un altre instru-
ment de comunicació entre el Col·legi i els col·legiats,
que encara es manté avui dia, “el Dit” i es va treballar
dur per impulsar el Consejo de Colegios. “Una institu-
ció imprescindible per a la Fisioteràpia que en aquells
moments no s'entenia com a necessària”. 

Recorda els anys de converses per crear el Consejo
com els  més durs del seu mandat per la incompren-

sió que rebien. La Junta de Govern va mantenir reu-
nions sobretot amb el Colegio de Fisioterapeutas de
Madrid, el de Murcia i el de València, que finalment
van donar el seus fruits amb el naixement del
Consejo al 1998 i assegura: “aquesta va ser també
una gran alegria”. Anys després, i amb la visió de
futur i de passat, afirma amb un somriure que “totes
les lluites i la incomprensió dels primers moments
han passat i continua l'amistat amb els que llavors
discutíem”.

Antonio Narbona, actual Director de l'Escola
Universitària Garbi adscrita a la Universitat de Girona,
comenta la trajectòria de la professió i assegura que
“té molt futur perquè la societat s'apropa al fisiotera-
peuta com assessor de la Salut ja que valora la capa-

citat d'autonomia i de moviment de les persones”. Un
canvi de concepció en el camp de la prevenció, de la
educació primària i de la educació sanitària impres-
cindible per veure el fisioterapeuta no com a tècnic i sí
com a agent sanitari. Per concloure amb la celebració
del 50è aniversari afirma que “l'evolució de la
Fisioteràpia ha estat espectacular” i remarca la histò-
ria de la professió “com una història viva perquè l'e-
dat mitjana del fisioterapeutes que van viure els inicis
de la professió, tal i com l'entenem avui dia és molt
jove, som persones actives en edat productiva”.

“Erem la referència al moviment col·legial a tot l'estat perquè
vam ser la primera corporació professional de Fisioteràpia”

Continua 

Antoni Narbona
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Al novembre de 2002 Daniel Jiménez fou el màxim
representant del Col·legi fins al març del 2007,
moment en que va deixar el càrrec a Francesc
Escarmís, actual Degà de la institució.

L'objectiu de Daniel Jiménez fou “la divulgació de la
professió, seguir avançant en l'àmbit de l'exercici lliu-
re i continuar fent un Col·legi gran en quant a serveis”.
I després de la seva legislatura podem assegurar que
amb la feina d'un gran equip s'ha aconseguit un
Col·legi més potent, podem dir sense equivocar-nos
que el CFC és el punt de mira d'altres Col·legis profes-
sionals. 

Segons Daniel Jiménez és “la generació de fisiote-
rapeutes que ara tenim entre 40 i 45 anys els que
hem de sortir del calaix i agafar les regnes de la

professió”. El que va formar part de la Junta del
CFC des dels inicis com a Secretari, Vicedegà i
finalment Degà del Col·legi assegura que “la nostra
professió és extraordinària, magistral, brutal i

excel·lent” i defineix la disciplina com “el coneixe-
ment de l'home i la dona com una entitat única que
utilitza el moviment per desenvolupar-se”.

Com a docent de la Universitat de Vic i Director del
Departament de Fisioteràpia assegura que “la forma-
ció ha de fomentar el sentiment de pertànyer a una
professió de salut que atén a les persones juntament
amb altres professionals”, i continua fent una reflexió
als joves: “valdria la pena que reflexionessis en la dis-
ciplina per què el futur també el construeixen ells”.

Aquesta línea de treball ha unificat a la Junta de
Govern durant aquests disset anys de projecció des
del seu naixement. La voluntat actual continua essent
posicionar la Fisioteràpia en un bon lloc dintre de
l'àmbit sanitari, tal com li correspon, i oferir formació,

serveis i assessories als col·legiats de manera cons-
tant. Una realitat que amb el pas dels anys ha anat
creixent com demostra l'evolució de col·legiació a
Catalunya.

“L’objectiu fou seguir avançant en l'àmbit de l'exercici lliure i
continuar fent un Col·legi gran en quant a serveis”

Asegura 

Daniel Jiménez
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Disset anys de Col·legi a través
dels col·legiats veterans
La vida del Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya continua avançant gràcies a la col·legiació de tots els
professionals. Una inscripció obligada per llei que s'ha arrelat des del 1990 amb uns inicis d'escassa cultu-
ra col·legial amb 148 inscrits que van augmentar fins a 1.083 durant els quatre anys següents. Amb el tre-
ball continuat del CFC s'ha aconseguit una quota actual de 6.000 col·legiats actius.

En el següent reportatge cinc col·legiats importants en l'àmbit de la Fisioteràpia aporten la seva experièn-
cia amb noms i detalls. Segons les paraules de Francesc Escarmís, actual Degà del Col·legi “són totes per-
sones importants que expliquen la història de la Fisioteràpia amb la seva veu i els seus fets però no hi són
tots els que haurien de ser”. I des d'aquí aprofitem per recordar especialment a tots aquells professionals
que han donat i continuen donant vida a la Fisioteràpia per mèrits propis.

16 Noticiari Especial de Fisioteràpia
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Rosa Mª Serra i Gabriel, té una història personal i una
altra col·lectiva dedicada a la Fisioteràpia, és una per-
sona privilegiada ja que va ser Presidenta de
l'Associació Espanyola de Fisioteràpia, va formar part
de la Junta del Col·legi l'any de la seva creació i és la
col·legiada número 2. A més, va compartir llicenciatu-
ra amb Francesc Escarmís i altres companys fisiote-
rapeutes en la primera promoció a la Universitat
Internacional de Catalunya. Té 61 anys, jubilada a
temps parcial, i continua treballant a l'Hospital Sant
Pau, on enguany compleix 40 anys de vida laboral i
compta amb diversos càrrecs de responsabilitat a la
institució. “Continuar treballant al mateix lloc on havia
estudiat és un fet molt important com a professional
perquè des dels inicis em van reconèixer el treball
elaborat durant els anys de formació”. Recorda que a
principis dels anys setanta la professió no estava tant
saturada i els joves que sortien tenien places gairebé
assegurades.

Quan li preguntem què significa la Fisioteràpia per
ella, no dubta la resposta: “és una professió que m'ha

donat moltes alegries perquè he pogut ajudar als
demés”, i continua amb una dita sanitària: “el que és
fisioterapeuta, mor essent fisioterapeuta”. Es va for-
mar com ATS durant 3 anys i llavors va cursar els dos
anys d'especialització, va continuar formant-se amb
molts cursos i actualment és Tècnic Ortopèdic i
Llicenciada en Fisioteràpia. Els seus inicis en la pro-
fessió són similars als de la Fisioteràpia com a cièn-
cia sanitària a Espanya i quan li preguntem pel cin-
quantè aniversari respon que “encara que sigui una
ciència jove, des de fa molts anys existeixen els mèto-
des natural per pal·liar els dolors, com l'escalfor i l'aï-
llament que produeixen els tubèrculs”.

Per concloure l'entrevista que hem mantingut mentre
treballava, assegura que “el col·lectiu de fisioterapeu-
tes hem fet ciència i investigat gràcies a la lluita que
hem mantingut per situar la Fisioteràpia al lloc que li
correspon”. El vitalisme de Rosa Mª Serra es manifes-
ta amb les seves declaracions com aquesta que va
llançar en l'aire per arrodonir l'entrevista “la
Fisioteràpia és un carro que roda i roda fort”.

Rosa Mª Serra 
Premi June Nystrom
Col·legiada Número 2

Jordi Artigas  
Col·legiat d’Honor
Número 5

Jordi Artigas de Castro es va diplomar als cinquanta
anys, va estudiar sense deixar de treballar i assegura
que durant la carrera es vaig rejovenir “perquè era un
dels alumnes més grans i amb la dinàmica de l'aula
vaig aprendre i em vaig divertir molt”. Per a ell, la
Fisioteràpia sempre ha estat un hobby i la  història
demostra que ha estat una figura important dintre de
la ciència sanitària a Espanya formant part de la junta
de govern de l'AEF durant els anys de creació del
Col·legi. Quan al col·legiat d'honor li preguntem el sig-
nificat de la Fisioteràpia assegura que: “és una cièn-
cia sanitària vital tant per la part física com per la
moral” i continua: “es tracta d'una conjunció entre

tractament, psicologia i comprensió”. Aquest concep-
te psicològic de la disciplina preval entre els entrevis-
tats i Jordi Artigas explica la seva raó: “el fisiotera-
peuta s'entrega a la salut i al calor humà del pacient
o d'altres professionals de la sanitat”.

Del 50è aniversari comenta la celebració com un èxit
on hi participen tots els òrgans destinats a defensar
aquesta ciència, ja sigui el Consejo, l'Associació, els
Col·legis i els Professionals. I conclou amb la certesa
de que: “un no és ningú si no es fa pinya”. A més,
“amb aquest aniversari la Fisioteràpia obté el seu lloc
merescut mitjançant un treball conjunt i continuat”.

Ô‘
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Santos Sastre 
Anterior President de l’AEF
Col·legiat Número 16

Santos Sastre continua actiu en el món de la
Fisioteràpia dirigint el seu centre de Barcelona que el
proper trimestre cumpleix 30 anys de projecció, una
celebració que l'omple de vitalitat. Assegura que “la
ciència té tants d'anys com ell fa que l'exerceix” i
aquesta casualitat mostra la joventut de la
Fisioteràpia, ja que “avui en dia, ja ningú pot concebre
la Sanitat Pública sense el fisioterapeuta”, continua.
La Fisioteràpia “és la meva raó de viure, l'eix central
de la meva vida pel qual he realitzat una trajectòria
professional contribuint al desenvolupament de la
civilització”. I assegura que “el Col·legi ens dóna les
ajudes i les garanties als que exercim la professió, és
absolutament necessari”.

La vitalitat d'aquest fisioterapeuta vocacional que es
va formar a una Escola Tècnica de Bèlgica en el 1965,
on era carrera universitària independent, en contra
del que ocorria a Espanya. Va treballar a l'Hospital de

San Pierre de Bruseles durant una llarga temporada
fins que va trepitjar la Vall d'Hebrón fins al 1980.  A la
seva llarga carrera compta amb ser el President de
l'Associació Espanyola de Fisioterapeutes durant els
anys en que es va organitzar el major Congrés de la
Història de la Fisioteràpia a Barcelona al 2003.
Recorda que “va ser un Congrés Mundial on van
assistir més de 4.000 professionals de tot el món” i no
oblida tot l'equip que va acompanyar-lo.

Actualment forma part de la consultoria de professio-
nal sanitari de l’ Institut Català de Salut i és docent a
la Universitat de Barcelona. Abans del Pacte de
Bolonya va formar part com a responsable d'Educació
en el projecte d’unificar tots els plans d'estudis de la
UE. “Els professionals esperem aquest canvi des de fa
temps perquè hem d’estar en iguals condicions però
“els que tindran el problema serà l'administració
pública que haurà d'ampliar les prestacions econòmiques.

Joan Prat 
Premi de la Sanitat Catalana
Col·legiat Número 21

A Joan Prat de los Mozos el que més li agrada de la
seva professió és “la proximitat amb el pacient, tant
des del punt de vista físic com mental” i assegura que
“el fisioterapeuta és un privilegiat perquè parla amb el
pacient, s´interesa per ell, el toca i segueix la seva
evolució”. Joan Prat és història viva de la Fisioteràpia
al nostre país i a la seva localitat, Figueres, ja que va
ser el primer fisioterapeuta que va montar una con-
sulta a la ciutat que s’ha convertit en “un centre que
dóna cobertura a diferents especialitats mèdiques i
serveis d'urgències per a mútues patronals, a més
d’un ampli servei de rehabilitació”.

Joan Prat determina que ara ja és “de domini públic la
professió” però recorda que abans s'havia d'explicar
a la societat, a la premsa i inclús a la administració
qui eren els fisioterapeutes. “Ara ja no cal”, conclou. El

seu contacte amb els professionals tant del país com
de l'estranger és continu per “compartir inquietuts,
intercanviar els últims avanços i aconseguir millors
resultats”. Segons explica “avui és pràcticament
impossible posar en pràctica tot el que es coneix del
cos humà” i cita a Jean Noel Voutey de Lyon i deter-
mina que “els fisioterapeutes hem d’estudiar cada
morfotipo i adaptar-nos a les seves necessitats”.

Membre de l’AEF des dels inicis dels que recorda
amb especial atenció els primers anys “de lluita cons-
tant però gratificant”. Un professional que, per la seva
formació en Sofrologia intenta elevar el nivell humà
dels professionals, va rebre al 2001 el Premi Sant
Jordi de la Sanitat Catalana del que assegura “va ser
un acte de reconeixement  en una sola persona del
treball realitzat per molts professionals”.
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Ramón González
Tresorer de la Delegació de Fisioteràpia del Col·legi d’ATS
Col·legiat Número 14

Ramón González Roure es va formar com Ajudant
Tècnic Sanitari “com es feia llavors”, i posteriorment
es va especialitzar en Fisioteràpia i als cinquanta anys
va continuar la formació a França, i actualment és
diplomat en Electroterapia. Durant la seva vida ha
intentat mantenir viu el record de l’experiència pro-
fessional i conservar material des dels inicis de la
ciència sanitària. Uns documents que han il·lustrat
l’exposició dedicada al cinquantè aniversari de la
Fisioteràpia durant el Sopar Col·loqui d’aquest any. 

El primer document de la seva vida professional és la
matrícula de 1965 on hi ha desglossades les 450 pes-
setes que pagaven tots els estudiants de primer curs.
A l’Escola Ramón y Cajal va conèixer a Alberto Núñez,
que fou anys després primer Degà del Col·legi, del
que manté un molt bon record “els dos érem delegats
del primer i segon curs i varem defensar els drets
dels estudiants quan ens volien pujar un 50% la quota
del curs acadèmic”.

El segon document que mostra amb orgull és el pro-
grama del Primer Congrés Nacional de Fisioteràpia
celebrat a Barcelona al 1969 organitzat per la

Delegació Provincial de Fisioteràpia del Col·legi d’ATS.
Durant aquell temps, Ramón González treballava com
a tresorer a l’associació i va participar amb mil pes-
setes. Els seus diners i els de dos membres més de
la Junta de Govern de l’associació van ser el primer
pas per crear el primer congrés de Fisioteràpia. “Amb
tres mil pessetes varem imprimir el díptic del progra-
ma, comprar segells i enviar-ho als possibles interes-
sat”. “El resultat va ser impressionant i l’acceptació
dels fisioterapeutes molt positiva”. Segons explica el
col·legiat, d’aquest Congrés va sorgir la primera
reunió per fundar l’Associació Espanyola de
Fisioterapeutes. Recorda amb precisió la creació de
l’AEF, de la qual va ser Vicesecretari durant un temps.
Conserva intacte el reglament de les delegacions
provincials, els primers butlletins informatius de l’as-
sociació i el nº1 de “Fisioteràpia”, publicació científica
de l’associació que data de 1979.

Per a ell, la Fisioteràpia és la seva vida i amb 65 anys
continua treballant més de 10 hores diàries per a la
professió. Assegura que el sentiment en grup i el tre-
ball per millorar la salut de la població són dos dels
motius de la seva tasca continuada.
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Disset anys de Col·legi a
través de les dades 

20

La creació del Col·legi de Fisioterapeutes
de Catalunya al 1990 fou el primer acte
de reconeixement públic de la professió,
a més de ser la primera corporació que
iniciava el mapa autonòmic dels col·legis
professionals a Espanya. Un any
després es va presentar el primer
Butlletí Col·legial per mantenir un vincle
de comunicació entre els col·legiats i la
Junta de Govern. Al 1992 es van celebrar
a Barcelona els Jocs Olímpics i en ells hi
van participar molts col·legiats. 

Al 1993, Pere Narbona va presentar la
mà verda com a nova imatge del Col·legi,
va aconseguir tal acceptació que es
manté avui dia. Al 1994 Alberto Núñez,
primer Degà del Col·legi, rep el premi
Sant Jordi de la Sanitat Catalana per la
seva trajectòria professional. I un any
més tard es presenta el Codi Deontològic
dels Fisioterapeutes. Al 1996 es mante-
nen les primeres converses amb les
províncies catalanes per establir con-
nexions directes amb la Seu. Al 1997,
Antonio Narbona crea el ninot del
Col·legi de Fisioterapeutes, en Col-fi.

Al 1998 el Col·legi i l’ ONG Medicus Mundi
visiten Mauritània per supervisar el pro-

jecte de Fisioteràpia, al mateix any es
crea el Consejo General de Colegios de
Fisioterapeutas. Un any després es cele-
bren les I Jornada Catalana de
Fisioteràpia Postquirúrgica amb amplia
acceptació col·legial. Al 2000 es celebra
el 10è aniversari de la creació del Col·legi
i es commemora la trajectòria profes-
sional dels col·legiats. 

Al 2002 el Col·legi deixa la Seu de Roselló
per traslladar-se al carrer Segle XX del
barri d’Horta, donat que el seu creixe-
ment precisava unes instalacions supe-
riors. Al mateix any s’aprova la definició
de Fisioteràpia i fisioterapeutes a l’aten-
ció primària i al 2003 s’aprova la campa-
nya de promoció i divulgació de
Fisioteràpia.

Al 2004, Daniel Jiménez és elegit pels
col·legiats com a Degà i durant el 2005 es
mantenen les primeres converses amb
Salut sobre les Teràpies Naturals. Al
2006 la Junta defensa fermament els
drets dels fisioterapeutes. I enguany es
celebren el 50 anys de la Fisioteràpia
com a ciència sanitària, també són les
noces d’or de la creació del 600.
Desitgem molts d’anys a la professió.

Creació Col·legi
Fisioterapeutes

1990

1995

2002
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Setze anys de Col·legi a
través del Noticiari
La creació del Col·legi implicava intrínsicament el naixement d'una publica-
ció per oferir als col·legiats informacions sobre els moviments de la Junta
de Govern i de la professió. A més, el Noticiari sempre s'ha caracteritzat per
oferir de manera clara els serveis del Col·legi com formacions complemen-
tàries, jornades, cursos i assessories, entre d’altres apartats.

La comunicació és vital en els dies que corren, com ja ocorria al 1990, any
de la primera publicació el “Butlletí col·legial” que ha anat canviant de cap-
çalera, de format, de colors i inclús de nom. Avui us presentem la línea cro-
nològica d'antigues portades. Els que tinguin més memòria recordaran
aquestes publicacions; en canvi els col·legiats més joves veuran el procés
del que avui tenen a les mans.

22
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Col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya> Què significa per vostè ser Degà del
Col·legi? 
Francesc Escarmís>Un repte, una gran responsabilitat i un honor. 
Un repte que entomo a partir de la dimissió de l’anterior Degà el Sr.Daniel
Jiménez pel fet de ser Vicedegà. El fet de què la nostra institució tingui una
Junta de Govern de caràcter col·legial facilita en certa manera la transmissió
del càrrec sense pertorbar significativament  el funcionament de la mateixa,
podent seguir el programa de govern establert fins a acabar el mandat. Una
gran responsabilitat, perquè el fet d'estar en “primera línea” fa que sentis
més el pes de la Institució que representes. I un honor perquè ser Degà del
Col·legi de Fisioterapeutes més gran de l'estat i representar al més alt nivell
als meus col·legues és una gran satisfacció.

CFC>Quina és la seva relació amb els antics Degans del Col·legi?
FE>Respectuosa, amigable i cordial. Respectuosa pel que són i pel que han
estat. Si tenim el Col·legi que tenim ha estat gràcies a ells i als seus col·labo-
radors que cadascú en la seva etapa ha posat la pedra que ha configurar la
realitat actual. Som un gran Col·legi de referència per a la resta de Col·legis
de Fisioterapeutes de l'estat. Amigable ve d'amic, em considero i els conside-
ro, en el més pregon i clar sentit del terme, amics. I com no podria ser d'al-
tra manera la nostra relació és cordial, paraula que prové de cor.

CFC>Sabem que l'home és un esser social però davant la pràctica professio-
nal es converteix en excessivament individualista i competitiu, com es pot
millorar des del Col·legi aquesta pràctica comú entre els fisioterapeutes?
FE>Arreu d'Espanya i Catalunya la Fisioteràpia ha patit i pateix, encara que

Francesc Escarmís i Costa és el màxim dirigent del Col·legi de
Fisioterapeutes de Catalunya, es va incorporat com a Degà a principis
de març del present any, quan Daniel Jiménez va dimitir del seu
càrrec. Fisioterapeuta d’extensa carrera professional i de reconegut
prestigi, és professor especialitzat en Osteopatia i forma alumnes a
l'Escola Universitària Gimbernat adscrita a la UAB i a altres universi-
tats del país.

Francesc Escarmís 
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menys, un cert comportament egocèntric tant des del punt de vista individual com des dels diferents organismes
que representen al col·lectiu. Aquesta ha estat una dificultat que ens ha pertorbat les relacions en més d'una oca-
sió. De totes maneres com “no hi ha mal que per bé no vingui”, el Decret sobre les Teràpies Naturals ha fet que
tots els organismes oficials representants de la Fisioteràpia: el Consejo General de Colegios de Fisioterapeutas,
la Asociación Española de Fisioterapeutas i el nostre Col·legi, ens poséssim  ràpidament d'acord per presentar un
Recurs en contra del Decret, amb el recolzament moral-institucional de la Conferencia de Directores de Escuelas
de Fisioteràpia. 

D'un temps ençà sembla que els desacords pretèrits
donen pas a unes millors relacions que tots necessi-
tem per afrontar els reptes que se'ns plantegen.
Necessitem establir una compacta xarxa de relacions
interpersonals entre nosaltres com a professionals i
estrènyer lligams entre els diferents estaments que
ens representen per poder tenir una interlocució
coherent amb altres professions de salut i amb l'ad-
ministració. La vocació del Col·legi sempre ha estat la
de sumar enlloc de restar. Les decisions que s'han
pres sempre han estat orientades en vers la cohesió
del nostre col·lectiu i a nivell de política professional
estatal sempre s'ha treballat pel consens i la conver-
gència de criteris. Això és el que volem continuar fent
des de la Junta de Govern.

CFC> En relació a les teràpies naturals què queda per
fer des del Col·legi?
FE>Hem fet el que calia fer en cada moment. N'estic
convençut, malgrat que pugui entendre que algun
col·legiat no ho vegi així ja que la percepció externa no
sempre coincideix amb la realitat interna del Col·legi.
I per respondre a la pregunta: En aquest moment
concret ens resta esperar, però això no vol dir no estar
amatents ni vigilants. Els esdeveniments que s'estan
produint actualment com la suspensió cautelar d'al-
guns articles pel Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya ens fan albirar un possible final feliç.
Encara que la prudència em fa pensar que no podem
dir “blat, fins que no el tinguem al sac i ben lligat”.

CFC>Des de la seva perspectiva universitària, com a professor de l'Escola Universitària de Fisioteràpia Gimbernat
i la Universitat Autònoma de Barcelona, quina és la seva visió sobre el títol de Grau que es crearà al curs 2008/09
en relació al pacte de Bolonya?
FE>És un gran repte que hem de saber aprofitar.  Es tracta d'entendre bé l'objectiu i l'abast del pacte de Bolonya.
Actualment, ja gaudim d'un alt nivell de coneixements, però resultarà un pas més enllà. Segurament crearà algu-
nes dificultats a les escoles, al professorat i als alumnes a l’hora de la implementació però que amb un temps
raonable seran superades. La metodologia docent basada en l'esforç per l'aprenentatge del propi alumne, més
que en la transmissió de coneixement per part del professor, representa un canvi substancial que sens dubte es
reflectirà en una millor competència professional. Els 240 crèdits ECTS, que representen quatre anys de formació
enlloc dels tres actuals, són l'oportunitat per reestructurar el programa docent i donar cabuda a alguna nova
matèria. Els Màsters i Doctorats que segueixen al nivell de Grau obren el camp a la Investigació i a la Carrera
docent d'extraordinària importància pel reconeixement científic i social de la nostra professió.
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CFC> Després de tants d'anys de dedicació a la Fisioteràpia, una ciència que ha celebrat els seus 50 anys de dis-
ciplina sanitària el 26 de Juliol. Com veu la professió en el present? I en el futur?
FE>Comparteixo al 100%, la reflexió que va fer el Sr. Daniel Jiménez, el meu precursor en el càrrec, “la nostra pro-
fessió és extraordinària”. El contacte moltes vegades quotidià amb el pacient és un dels nostres grans avantat-
ges, que ens dóna una visió molt propera i ajustada a la realitat que envolta a la persona que en definitiva nosal-
tres tractem. Moltes vegades l'acompanyament moral o psicològic que podem donar representa la solució o una
millora substancial del seu problema. Això és molt gratificant.

El futur està per guanyar! Estem creuant l'etapa més important dels nostres 50 anys d'història. Ha arribat el
moment del “ser o no ser” de la nostra professió. O defensem tots, aferrissadament, les nostres competències o
ens trobarem amb un magnífic títol a les mans treballant per delegació amb allò que ens deixin treballar. En tot

aquest temps hem construït una mag-
nífica professió i avui tenim a les nos-
tres mans la possibilitat de fer nostre,
el nostre futur. 

CFC>A les jornades creades pel
Col·legi s'escolten opinions de fisiote-
rapeutes, neuropsicòlegs, logopedes,
terapeutes ocupacionals, entre altres.
Creu en la interdisciplinarietat de les
ciències sanitàries?
FE>Ho crec imprescindible, recordo
que nosaltres tractem a una persona
que pot tenir certes  disfuncions, defi-
ciències  i/o discapacitats motrius,
però aquesta persona a part de la
dimensió física té unes dimensions
psíquiques, mentals i socials que els
fisioterapeutes no poden atendre en tot
el seu abast. La persona és la raó de
ser de  les professions de la salut, és
per això que totes, cada una dintre de
les seves competències,  som neces-
sàries per cuidar al pacient en la seva
integritat. Aquest és el motiu pel qual
sovint convidem a altres professionals
que aportin la seva experiència en
actes científics que realitzem des del
Col·legi.   

CFC>Què és pot fer per millorar
col·lectivament la Fisioteràpia?
FE>El que calgui fer, ho haurem de fer
entre tots. Haurem de començar des
de les Escoles sembrant en els alum-
nes la llavor de la pertinença a un
col·lectiu que serà el seu el dia de la
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graduació. Aquesta llavor s'ha de regar i assaonar durant l'etapa d'exercici professional, mantenint vincles entre
companys el més amples possibles per arribar a bones relacions professionals de derivació de pacients o d'as-
sistència a conferències o actes científics. Des de la vessant científica he de dir que estem en un bon nivell de
coneixements, especialment en l'àmbit tècnic-procedimental. On hem de treballar més és en el desenvolupament
de programes de protecció i promoció de la salut i prevenció de les malalties.

En els àmbits de Primària i Salut  Pública i Comunitària tenim molt a dir. Si no ho fem, uns altres ho faran per
nosaltres. El que ens manca, especialment als catalans, és escriure. Divulgar les nostres experiències, que en
conjunt són moltes i importants, però tenim mandra d'asseure'ns davant l'ordinador. A l'any 2002 va aparèixer el
número 0 de la revista científica del Col·legi només hem estat capaços de treure'n 3. Necessitem, i amb urgència,
treballs o la nostra revista està sentenciada de mort. No cal dir que el Col·legi està per recolzar qualsevol inicia-
tiva orientada a la promoció de la Fisioteràpia, recordo que tenim un capítol pressupostari destinat a beques de
formació i a treballs d'investigació.

CFC> Què li agradaria transmetre als Col·legiats en aquesta entrevista?
FE>Il·lusió i esperança en el futur. És cert que estem en un moment difícil, però la nostra vitalitat potencial és
extraordinària i només cal mobilitzar-la. El Col·legi és casa vostra i està a la vostra disposició per tot allò que
creieu que pugui ser útil per fer avançar la Fisioteràpia. Som el col·lectiu més jove de les professions de salut -i
com podeu suposar no ho dic per mi-, som més de 6.000 col·legiats, i com deia el nostre anterior Degà, “si cada
un de nosaltres fóssim capaços de pensar només 5 minuts diaris què podem fer per a la nostra professió?, tin-
dríem la millor situació de les possibles”.
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